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   گزارش2
قابل توجهي از افراد 
ب�ا ايجاد اش�تغال 
خانگي علاوه بر نقش داشتن در رونق توليدات 
داخلي و تأمين نيازهاي اقتصادي خود مي توانند 
براي ديگر متقاضيان ايجاد اشتغال پايدار كنند، 
اما برخي بي توجهي ها به اين اصل مهم موجب 
شده تا برخي از صاحبان اينگونه مشاغل به علت 
مشكلاتي ازقبيل نداشتن نقدينگي دچار مشكل 
شده و گاهي مجبور به خداحافظي از شغل مورد 
علاقه خود ش�وند كه در اين مي�ان مي توان به 
متقاضيان دريافت تس�هيلات در شهرس�تان 
بروجرد در استان لرستان اشاره كرد كه به دليل 
اختصاص داده نشدن اعتبار از سوي منابع دولتي 
دچار مشكلات بسياري در اين زمينه شده اند. 

    
شهرس��تان بروجرد در استان لرس��تان از جمله 
مناطقي از كشور به ش��مار مي رود كه از قرن هاي 
گذش��ته در زمينه توليدات انواع صنايع دس��تي 
از قبي��ل گي��وه دوزي و جوراب بافي، مس��گري، 
جاجيم بافي، گليم بافي، صابون پزي، گيوه دوزي، 
ماشته بافي، چاقوس��ازي و ورشو سابقه داشته به 
طوري كه نه تنها در داخل كش��ور بلكه در ساير 
مناطق جهان نيز در اين زمينه مش��هور اس��ت.  
درحالي كه در سال هاي اخير و در سايه بي توجهي 
به برخي از اين مش��اغل تع��دادي از آنها درحال 
فراموشي هستند، با اين وجود در برخي از مناطق 
بروجرد هنوز هم افرادي وجود دارند كه در داخل 
خانه هاي خود با ايجاد كارگاه اقدام به توليد برخي 
از اين صنايع دستي مي كنند.  رئيس اداره ميراث 
فرهنگي بروج��رد در اين خصوص ب��ه »جوان« 
مي گويد: »هم اكن��ون 120 كارگاه توليد صنايع 
در حوزه صنايع دس��تي اعم از خانگي، آموزش و 
توليدي به فعاليت مش��غول هستند كه اين مهم 

سبب شده تا براي 200 نفر اشتغال ايجاد شود.« 
حجت الله يارمحمدي مي افزايد: »گليم بافي، منبت 
چوب، زيورآلات، سراجي سنتي، مصنوعات چرم و 
ورشو سازي از جمله صنايع دستي به شمار مي رود 
كه اين افراد در اين زمينه فعاليت مي كنند.« اين 
كارشناس ميراث فرهنگي ادامه مي دهد: »فعاليت 
اين كارگاه ها در چارچوب صنايع دس��تي اعم از 
خانگي، آموزش و توليدي است كه به طور مرتب 
از سوي كارشناسان سازمان ميراث فرهنگي مورد 

بازديد قرار مي گيرد.«
   نقش مشاغل خانگي در اقتصاد مقاومتي

 تنوع و منحصر به فرد بودن دركنار زيبايي و جذابيت 
صنايع دستي كه در حال حاضر بيشتر آنها به صورت 
مشاغل خانگي انجام مي شود، از جمله ويژگي هايي 
است كه مي تواند در زمينه صادرات و ايجاد درآمد 
براي اقتصاد خانواده ها نقش مهمي را بازي كند.  اين 
درحالي است كه توليدات اين صنايع يكي از موارد 

مهم دربح��ث اقتصاد مقاومتي بوده كه به ش��دت 
نيازمند حمايت همه جانبه است.  سال گذشته بود 
كه استاندار لرستان در جلسه اقتصاد مقاومتي استان 
بر لزوم حمايت و افزايش اين نوع از صنايع تأكيد كرد.  
هوشنگ بازوند دراين خصوص مي گويد: »از آنجا كه 
طبق برنامه ريزي هاي انجام شده امسال بايد ايجاد 
خوشه صنايع دستي با قيد فوريت عملياتي شود لذا 
بايد اين موضوع به صورت ويژه پيگيري و اجرايي 
شود.« وي ادامه مي دهد: »به عنوان مثال نخستين 
خوشه اي كه در اين زمينه بايد مد نظر قرار بگيرد، 
تشكيل خوشه فرش دستباف لرستان است كه به 
فرش لري معروف اس��ت.« به گفته وي، با توجه به 
اينكه مشاغل خانگي نقش مهمي را در زمينه اقتصاد 
خانوار ب��ازي مي كنند، لذا باي��د اينگونه صنايع به 

صورت ويژه مورد توجه و رسيدگي قرار بگيرد. 
   مشاغل خانگي در تقلاي گرفتن تسهيلات

 از آنجا كه رونق گرفتن مشاغل خانگي به شدت 

نيازمند حمايت هاي مادي است لذا كساني كه 
داراي زمينه فعاليت هس��تند. ب��راي راه اندازي 
اوليه حرفه مورد علاقه خود به ش��دت نيازمند 
اين گونه حمايت ها هس��تند.  درحالي كه بارها 
مسئولان اس��تان لرس��تان خصوصاً شهرستان 
بروج��رد حمايت خ��ود را از كارگاه هاي خانگي 
اعلام كرده اند، اما بررسي هاي ميداني حكايت از 
فراموش شدن اين اصل مهم دارد.  باوجود اينكه 
استاندار لرستان سال گذشته در جلسه اقتصاد 
مقاومتي استان بر لزوم حمايت و افزايش اين نوع 
از صنايع تأكيد كرد، اما درحال حاضر متقاضيان 
دريافت تسهيلات براي رونق كارگاه خانگي يك 
سال ونيم است كه پش��ت در بانك ها به انتظار 
دريافت تسهيلات مورد نياز خود هستند.  فاطمه 
زهروند از زنان قاليباف بروجردي كه براي دريافت 
تسهيلات حدود دوس��ال در انتظار دريافت وام 
است، در اين خصوص مي گويد: »برخلاف وعده 
مس��ئولان در خصوص دادن تسهيلات با وجود 
تكميل ب��ودن پرونده ام مي گويند ب��راي اينكه 
نوبت به من برسد بايد صبر كنم.« وي مي افزايد: 
»اين درحالي است كه حالا كه نوبت گرفتن وام 
شده اس��ت، مس��ئولان بانك مي گويند درحال 
حاضر هي��چ گونه اعتباري ب��راي دريافت وام از 
سوي منابع دولتي درنظر گرفته نشده و همچنان 
بايد منتظر بمانم.«  رئيس اداره تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي بروجرد با تأييد اين موضوع مي گويد: 
»از س��ال گذش��ته تاكن��ون اعتباردولتي براي 
پرداخت تسهيلات مشاغل خانگي و خوداشتغالي 
به اين شهرس��تان تخصيص داده نشده است.«  
عبدالعلي گيوه كي مي افزايد: »در اين ميان تنها 
مبالغ اندكي به تعاوني ها اختصاص داده  شده بود 
اما با توجه به اينكه بان��ك عامل پرداخت كننده 
اين تسهيلات سود بين 22 تا 24 درصد را طلب 

مي كرد، بسياري از تعاوني ها قيد آن را زدند.«

   بوش�هر: اس��تاندار بوش��هر از افزايش ۷00 ميليارد تومان ش��امل 
۳00ميليارد تومان از محل عوارض آلايندگ��ي و ۳00 ميليارد تومان از 
محل اعتبارات ارزش افزوده به درآمدهاي استان بوشهر خبر داد. مصطفي 
سالاري گفت: امسال به نام اقتصادي مقاومتي اشتغال و توليد نامگذاري 
شده است و بايد در راستاي تحقق اين شعار مهم بكوشيم. وي با اشاره به 
لزوم حمايت از توليد ملي اضافه كرد: افزايش س��هم مشاركت مردم در 
توسعه كشور از طريق افزايش ماليات نيازمند اجراي راهكارهاي مناسب 

است و فعاليت در عرصه امور مالياتي كار سختي است. 
   خراس�ان ش�مالي: مع��اون فرهنگ��ي اداره كل اوق��اف و ام��ور 
خيريه خراسان شمالي گفت: طرح نش��اط معنوي در 42 بقعه متبركه 

اس��تان از 1۷ تيرماه آغاز مي ش��ود و تا 26 
مردادماه ادامه دارد. حجت الاسلام علي اكبر 
صفري با اشاره به اعزام 2۳روحاني غير بومي 
و 11روحان��ي بومي به امامزادگان اس��تان 
افزود: بر اس��اس پيش بيني، بيش از ۷ هزار 
نفر در گروه هاي دانش آموزي و دانشگاهي 
در طرح نشاط معنوي بقاع متبركه استان 

شركت خواهند كرد. برپايي كلاس هاي اوقات فراغت، خيمه هاي معرفت، 
حفظ سوره واقعه و اعزام به اردوهاي زيارتي و تفريحي براي آشنايي با بقاع 

متبركه استان از برنامه هاي طرح نشاط معنوي است. 
   سمنان: فرماندار گرمسار گفت: ورزشگاه 5 هزار نفري اين شهرستان 
با بيش از 95 درصد پيشرفت فيزيكي تا پايان شهريور امسال به بهره برداري 
مي رسد. داريوش طاهري افزود: ساخت ورزشگاه 5 هزار نفري گرمسار از 
دولت دهم آغاز شد اما به دليل تخصيص يافتن منابع در دولت يازدهم و با 
تلاش مسئولان استاني و نماينده مردم شهرستان گرمسار و آرادان اين طرح 
مهم ورزشي تا شهريور به بهره برداري مي رسد. بيش از 4 ميليارد تومان براي 
ساخت اين ورزشگاه در دولت يازدهم هزينه شده است و با افتتاح اين طرح 

مهم ورزشي شور و نشاط اجتماعي در اين شهرستان دوچندان مي شود. 
   اسلامشهر: نمايشگاه آثارخوشنويسي هنرمندان، اساتيد، هنرجويان و 
فارغ التحصيلان به مناسبت پاسداشت روز قلم با حضور امام جمعه و جمعي 
از مسئولان و هنرمندان در محل انجمن خوشنويسان اسلامشهر افتتاح شد 
و مورد بازديد قرارگرفت. سيد جليل قاسمي مسئول انجمن خوشنويسان 
ايران شعبه اسلامشهر در حاشيه افتتاح اين نمايش��گاه، اظهار داشت: به 
مناسبت پاسداشت روز قلم نمايشگاهي از آثار هنرمندان اسلامشهري در 
گرايش هاي مختلف خوشنويسي افتتاح و تعداد 110 تابلو در معرض نمايش 

و بازديد علاقه مندان به فرهنگ مكتوب منطقه قرار گرفت. 
   البرز: رئيس اداره جنگل كاري و جنگلداري اداره كل منابع طبيعي و 
آبخيزداري البرز گفت: 20 هزار هكتار جنگل طبيعي در البرز وجود دارد 
كه نسبت به استاندارد جهاني بسيار كم است. مجتبي محمدي زاده با بيان 
اينكه مساحت استان البرز حدود 516 هزار هكتار برآورد شده كه از اين 
ميزان تنها حدود 20 هزار هكتار جنگل هاي طبيعي و دست كاشت وجود 
دارد، اظهار كرد: اين مهم 5 درصد مساحت استان البرز را شامل مي شود 

كه نسبت به استاندارد جهاني بسيار كم است. 
   كاش�ان: فرماندار كاش��ان گفت: با پيگيري هاي انجام ش��ده، مبلغ 
20ميليارد ريال اعتبارات با حمايت و مساعدت استاندار محترم براي تكميل 
و بهره برداري ندامتگاه كاشان اختصاص داده شد. حميدرضا مومنيان افزود: 
عمليات اجرايي ساختمان ندامتگاه كاشان كه خارج از شهر جانمايي شده 
است و چندين سال است به واسطه عدم تأمين اعتبارات مسكوت مانده بود 
كه با پيگيري به عمل آمده و اختصاص 20 ميليارد ريال از طريق اعتبارات 

استان به زودي افتتاح مي شود و به بهره برداري خواهد رسيد. 
   گلس�تان: س��هراب س��هرابي معاون بهبود توليدات گياهي سازمان 
جهادكشاورزي استان گلس��تان گفت: يكي از سياس��ت هاي وزارت جهاد 
كشاورزي خوداتكايي ۷0درصدي روغن وكنجاله است. درهمين راستا حمايت 

از توسعه كشت و توليد دانه هاي روغني سرلوحه اين سازمان قرار دارد.

 در حالي كه بارها اعلام شده دولت يازدهم توسعه 
ريلي كشور و جذب س��رمايه گذاري خارجي در 
اين خصوص را در اولوي��ت برنامه هاي خود قرار 
داده و اخبار جديد از ورود س��رمايه گذاري هاي 
ايتاليايي و ژاپني به صنع��ت ريلي ايران، احداث 
خط راه آهن سريع الس��ير بين ق��م و اراك و عقد 
قرارداد قطار سريع الس��ير بين اصفهان و تهران 
حكايت مي كند اما ظاهراً پروژه قديمي و عظيم 
راه آهن اردبيل به رغم وعده هاي بسيار همچنان 
از توجه دولتي ها محروم مانده است. موضوعي كه 
طي روزهاي گذش��ته آيت الله سيدحسن عاملي 
امام جمعه اردبيل بار ديگر به آن اش��اره كرد و با 
بيان اينكه دولت پروژه راه آهن اردبيل را فراموش 
كرده است، از تعلل چندين ساله در بهره برداري 
از اين طرح و وعده هاي بي عمل مسئولان در اين 
خصوص انتقاد كرد.  اين در حالي اس��ت كه ماه 
گذشته  معاون وزير راه و شهرسازي آخرين زمان 
بهره برداري از راه آهن اردبيل را س��ه سال آينده 
اعلام كرده و با اش��اره به صرف يك هزار ميليارد 
تومان هزينه، آن را سخت ترين و دشوار ترين پروژه 

حوزه ريلي كش��ور خواند. اظهاراتي كه مي تواند 
بر نگراني ازتعلل بيش��تر در اتم��ام اين خط آهن 
بيفزايد.  خادمي با بيان اينكه تاكنون براي اجراي 
اين پ��روژه هزارميليارد تومان س��رمايه  گذاري 
شده اس��ت، افزود: پيش بيني مي شود اين خط 
آهن با هزينه مع��ادل اين رقم و ب��ا مبلغ 2 هزار 
ميليارد تومان طي سه سال آينده به بهره برداري 
برسد.   معاون وزير راه همچنين با تأكيد بر اينكه 
راه آهن اردبيل- ميانه به عن��وان طولاني ترين و 
سخت ترين پروژه ريلي كشور در حال اجراست، 
اظهار اميدواري كرد: با به كاري گيري پيمانكاران 
تراز اول كشور و با رفع مشكل نقدينگي و برخي 
معايب، ظرف سه س��ال آينده بتوان اين پروژه را 

تجهيز و راه اندازي كرد. 
   مشكلات پابرجاست، وعده افتتاح ادامه دارد!

اين در حالي است پيش از اين وعده داده شده بود 
اين خط آهن تا پايان س��ال90 به ايستگاه پاياني 
خواهد رس��يد! با اين وجود طبق گزارش��ات، تا 
آن زمان پيش��رفت فيزيكي پروژه به كمتر از 50 
درصد رس��يده بود! با اين حال وعده ها همچنان 

به قوت خود باقي بود. ضمن اينكه س��ال گذشته 
بسياري از كارشناسان با انتقاد از حركت شتابزده 
مس��ئولان در اعلام زم��ان افتت��اح، در خصوص 
جانمايي غيركارشناس��ي ايستگاه ها هشدار داده 
و خواس��تار بازبيني طرح ش��دند. طبق نظر آنها 
ايس��تگاه قطار اردبي��ل در منطق��ه اي بادخيز و 
برف گير با زمستان هاي سخت در نظر گرفته شده 
كه با كوچكترين تغييرات هوايي به خصوص در 
فصل زمستان طولاني منطقه مي تواند دسترسي 
شهروندان به ايستگاه راه آهن را غيرممكن كرده و 
مخاطرات جاني و مالي براي آنها به همراه داشته 
باشد.  همچنين كارشناسان اعلام كردند با تداوم 
روند س��اخت اين پروژه به شيوه فعلي تا۳0 سال 
بعدي نمي توانيم از اين راه آهن اس��تفاده كنيم. 
همان زمان اظه��ارات اس��تاندار اردبيل مبني بر 
اينكه عملياتي شدن ايستگاه در فضاي نامناسب 
داغ دل اردبيلي ها را تازه مي كند بر زمانبر ش��دن 
پروژه با توجه به مش��كلات موجود مهر تأييد زد. 
استاندار با بيان اينكه راه آهن اردبيل 22 كيلومتر 
تونل و پنج كيلومتر پ��ل دارد كه بخش عمده اي 

از كار هنوز بر جاي مانده اس��ت، اف��زود: با اعتبار 
محدود دولتي پيش بيني مي كنيم تا 20 س��ال 
آينده اين پروژه در گير و دار اعتبارات باشد.  با اين 
تفاسير شايد نمي توان خيلي به وعده هاي جديد 
براي بهره ب��رداري از اين خط آهن تا چند س��ال 

آينده دلگرم بود. 
   خط آهن ميانه- اردبيل شايد 40 سال ديگر!

پروژه س��اخت خط ريل��ي ميان��ه – اردبيل در 
سال1۳۸4 شروع و در مدت 10سال تا سال1۳94 
در ح��دود ۳00ميليارد تومان هزينه برداش��ته 
اس��ت. پروژه اي كه طبق وعده رئيس دولت قرار 
بود تا س��ال 95 به بهره برداري برس��د اما برخي 
كارشناسان معتقدند با شرايط فعلي تا چهار دهه 
ديگر نيز نمي توان به افتتاح آن اميدوار بود چراكه 
بنا به بررسي ها براي اين پروژه به صورت ميانگين 
س��الانه حدود ۳0ميليارد توم��ان اعتبار منظور 
ش��ده كه در صورت ادامه اين روند با احتس��اب 
مبالغ كلان مورد نياز در ح��دود 1500 ميليارد 
تومان لازم اس��ت كه در شرايط اقتصادي و مالي 
موجود دولت، اتمام آن بيش از 40 سال به طول 
خواهد  انجاميد.  ش��رايطي كه اظه��ارات معاون 
رئيس جمه��ور راه آهن ني��ز آن را تأييد مي كند. 
نوبخت با اشاره به محدود بودن منابع مالي كشور 
اعلام كرد: در كش��ور در ح��دود 69هزارميليارد 
تومان بودجه سالانه پيش بيني كرديم كه با اين 
وضعيت درآم��دي بخش عظيم��ي از اين منابع 
تأمين شده است، اما به نسبت سال هاي قبل كه 
درآمد كش��ور بيش از 119ه��زار ميليارد تومان 
بوده اس��ت با توجه به كاهش قيمت نفت كه در 
چند س��ال اخير از 10۸ دلار به كمتر از 52 دلار 
رسيده است ما با كاهش درآمدها روبه رو هستيم.   
نوبخت با برش��مردن اولويت هاي برنامه شش��م 
توسعه و توجه جدي به توسعه شبكه حمل ونقل 
ريلي افزود: ما براي اولين بار بودجه سال 96 را بر 
اساس رويكردهاي برنامه ششم تنظيم كرديم و 
قرار شده است بيش از 10 هزار ميليارد تومان در 
چهار حوزه آب، فاضلاب، محيط زيست و توسعه 

حمل ونقل ريلي سرمايه گذاري شود. 
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عظيم ترين پروژه ريلي كشور متوقف در ايستگاه اما واگرها
 در حالي كه وزارت راه از احتمال بهره برداري از خط آهن اردبيل تا 3سال ديگر خبر مي دهد 

كارشناسان معتقدند در شرايط اقتصادي فعلي امكان بهره برداري از اين پروژه تا 40 سال ديگر هم وجود ندارد

پاي لنگ تسهيلات دولتي اشتغال خانگي را در بروجرد زمينگير كرد
 درحالي كه هيچ گونه تسهيلات دولتي  براي مشاغل خانگي درنظر گرفته نشده است 

برخي بانك ها وام با سود 24 درصدي را براي اين كار پيشنهاد مي كنند

 كاهش۳درصدي جمعيت روستايي 
استان مركزي

بر اساس آمار، طي پنج سال اخير جمعيت روستايي استان مركزي 
سه درصد كاهش يافته كه نشانگر ضرورت ايجاد فرصت هاي شغلي 

در روستاهاست. 
سعيد فائض پور مديركل دفتر امور روستايي و شوراهاي استانداري مركزي با 
اعلام اين خبر گفت: در حال حاضر ۷52 دهيار در استان مركزي مشغول به 
فعاليت هستند و بيشترين دهياري ها در شهرستان شازند است چراكه داراي 
جمعيت روستايي بالايي است و تعداد دهياري هاي آن در بخش قره كهريز 
24، زاليان 49، س��ربند 40 و بخش مركزي 2۸ است و كمترين دهياري ها 
با آمار 16 مورد به علت پايين بودن جمعيت روستايي مربوط به شهرستان 
محلات است.  فائض پور خاطرنشان كرد: اگر در روستاها كار و اشتغال ايجاد 
نشود تمامي هزينه ها و كارهاي انجام شده به هدر مي رود و جمعيت روستايي 
به شهر مهاجرت مي كنند، در صورتي كه اگر اشتغال و زمينه مناسب آن فراهم 
شود چه بسا كه مهاجرت از سمت شهر به روستا نيز با توجه به تجربه هاي 
پيشين اتفاق بيفتد.  وي ادامه داد: پيشنهادي كه از طرف دفتر امور روستايي 
به استاندار مركزي ارائه و پذيرفته شده اين بود كه دفتر امور روستايي به عنوان 
متولي اشتغال در روستاها باشد تا اين اقدامات با هماهنگي، خروجي مؤثري 
داشته باشد.   مديركل دفتر امور روستايي و شوراهاي استانداري مركزي گفت: 
طي سال گذشته موظف شده بوديم 2هزار و ۷20 شغل در روستاهاي استان 
ايجاد شود كه ۳ هزار و ۳5 شغل با همكاري هشت دستگاه اجرايي ايجاد شد و 
امسال نيز بايد ۳ هزار شغل پايدار ديگر در سطح روستاها ايجاد كنيم.  فائض پور 
تصريح كرد: هشت دستگاه اجرايي كه با معاونت توسعه روستايي و مناطق 
محروم كشور همكاري كردند تا اين مشاغل ايجاد شود عبارتند از كميته امداد 
امام با يك هزار و 10 شغل، بسيج سازندگي با يك هزار و 500 شغل، بنياد 
شهيد و امور ايثارگران با 25 شغل، سازمان امور عشاير با 1۸ شغل، راهداري و 
حمل و نقل با 94 شغل و سازمان بهزيستي با ۳21 شغل كه اعتبار تخصيص 

داده شده به اين موضوع در سال گذشته 46 ميليارد تومان بود. 

بي�ش از 12 س�ال از آغاز عملي�ات اجراي�ي راه آهن اردبيل ب�ه عنوان 
عظيم ترين پروژه ريلي كش�ور مي گ�ذرد. طرحي كه قرارب�ود اردبيل 
را ب�ه دروازه تجارت خارجي از مرزهاي ش�مال كش�ور تبدي�ل كند و 
براي ساكنان استان توس�عه اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي به ارمغان 
بياورد، با اين وجود و به رغم صرف ميلياردها تومان هزينه و تغيير س�ه 
دولت و چندين وزير اي�ن خط آهن همچنان تا رس�يدن به نقطه نهايي 
فرسنگ ها فاصله دارد. تعلل چندين س�اله در احداث اين خط آهن به 

رغم وعده هاي مكرر دولتي ها س�بب ش�ده مسئولان اس�تان بارها در 
خصوص كندي روند اجراي اين طرح مهم اعتراض كنند! تا آنجا كه طي 
روزهاي گذشته باري ديگر نماينده ولي فقيه در خطبه هاي نماز جمعه 
با اش�اره به س�رمايه گذاري 2/1 ميلي�ارد دلاري ايتاليايي ها در صنعت 
ريلي اي�ران از بي توجهي دولت ب�ه راه آهن اردبيل انتقاد ك�رد. اين در 
حالي است كه برخي كارشناس�ان معتقدند با توجه به هزينه اين طرح 
تا  چهار دهه ديگر نيز نمي توان به بهره برداري از اين پروژه اميدوار بود. 

ميترا شهبازي

مريم احمدي
   گزارش يك

 ايتاليايي ها در اصفهان 
بيمارستان ۱۵۰۰ تختخوابي مي سازند 

  اصفهان ساخت بيمارستان ۱۵00 تختخوابي 
از بعد گردشگري درماني مؤثر است 
و همچنين وضعيت درمان اس�تان را از تك بع�دي و دولتي بودن 
خ�ارج و پ�اي س�رمايه گذاران را ب�ه بخش درم�ان ب�از مي كند. 
استاندار اصفهان با اشاره به گسترش شهر و مراكز درماني و مراجعات 
مردم ساير اس��تان ها و حتي كشورهاي همس��ايه به اصفهان گفت: با 
توجه به وجود سرمايه گذار خارجي براي س��اخت بيمارستان يكهزار 
تختخوابي در اصفهان، اداره كل راه و شهرس��ازي اس��تان بايد  و 500 
حداكثر در بازه زماني يك هفته اي نسبت به تعيين تكليف و تأمين زمين 
مناسب براي اين موضوع اقدام كند.  رسول زرگرپور گفت: اين طرح از 
بعد گردشگري درماني مؤثر است و همچنين وضعيت درمان استان را از 
تك بعدي و دولتي بودن خارج و پاي سرمايه گذاران را به بخش درمان باز 
مي كند.  وي تأكيد كرد: بايد از توانبخش خصوصي براي توسعه بهداشت 
و درمان بر خلاف آنچه تاكنون عمل شده است، استفاده كرد و اجراي 
تعهدات تأمين اجتماعي براي ساخت بيمارستان نيز بايد پيگيري شود.  
زرگرپور شمار تخت هاي بيمارستاني موجود در استان را 6 هزار تخت و 

تعداد تخت هاي مورد نياز استان را نيز شش هزار تخت اعلام كرد.

 ۳۰هزار ميليارد تومان تقاضا
 جهت سرمايه گذاري در گردش قزوين

   قزوين 30 هزار ميلي�ارد توم�ان تقاضا براي 
سرمايه گذاري در گردش قزوين وجود 
دارد بنابراين نياز به يك پيگيري جدي، اطلاع رساني دقيق و ارتباط 
با بخش هاي صنعت، كشاورزي، گردشگري و ديگر واحدها داريم. 
فريدون همتي، اس��تاندار قزوين با اعلام اين خبر گفت: در آغاز دوره 
رياست بنده، آمار بيكاري اس��تان 12 درصد بود كه امروز اين آمار به 
10/5 درصد كاهش يافته و اين امر نتيجه تلاش مديران دستگاه هايي 
است كه اقدامات مثبتي در امر ايجاد اشتغال و توليد در استان داشته اند.  
وي افزود: همچنين بايد از نظام بانكي استان قزوين تشكر كرد كه متولي 
امر جذب سرمايه و همچنين پرداخت اعتبارات جهت امر توليد در تمام 

عرصه هاي توليدي و اقتصادي استان هستند.  
اس��تاندار قزوين اضافه ك��رد: در راس��تاي تلاش ه��ا و تعاملات ويژه 
دستگاه ها با يكديگر، استان قزوين جزو پنج استان برتر و موفق كشور در 
زمينه هاي مختلف است.  همتي عنوان كرد: هيچ مجموعه اي به تنهايي 
به موفقيت نمي رسد مگر اينكه تمام قسمت هاي آن مجموعه با يكديگر 
به خوبي همكاري و همبستگي داشته باشند و اين امر موفقيت استان 
قزوين را در سطح كش��ور دو چندان كرده و موجب درخشش استان 
در عرصه هاي بين  المللي شده است.  وي مطرح كرد: ۳0هزار ميليارد 
تومان تقاضا براي سرمايه گذاري در گردش وجود دارد بنابراين نياز به 
يك پيگيري جدي، اطلاع رساني دقيق و ارتباط با بخش هاي صنعت، 
كشاورزي، گردش��گري و ديگر واحدها داريم تا ظرفيت هاي استان را 

به موقعيت هاي بالاتري نسبت به جايگاه فعلي برسانيم. 

 بالاشهري ها 22ساعت آب دارند
 پايين شهري ها 2ساعت

 اختلاف طبقاتي در ياسوج
به بهره مندي از منابع آبي رسيد!

زنگ بح�ران منابع آبي مدت هاس�ت به ص�دا درآم�ده و احتمال 
جيره بندي آب در برخي مناطق مي رود. اما با اين حال ياسوجي ها 
نوع ديگري از  اين معضل را تجربه مي كنند به طوري كه در اين شهر 
تخصيص منابع آبي به صورت س�ليقه اي توس�ط مسئولان اعمال 
مي شود. گواه اين ادعا نيز همين بس اس�ت كه در طول 24ساعت 
منطقه بالادست اين شهر 22 ساعت از نعمت آب شرب برخوردار 
است و منطقه پايين دست كه محدوده مسكن مهر را شامل مي شود 
كمتر از 2ساعت آب شرب دارد. گويي مسئولان هم درگير اختلاف 
طبقاتي شده اند و در اختصاص منابع آبي، مناطق محروم  را ناديده  
مي گيرند.  معضلي كه كارشناسان از آن نه به عنوان كمبود آب، بلكه 
مي كنند كه محصول سياست گذاري هاي غلط است.  تنش آبي ياد 

    
كمبود ذخاير آبي از ديده هيچكس پوشيده نيست، اما در همين شرايط 
هم هنوز كساني هستند كه در اوج گرما استخرهاي خانگي شان را پر از 
آب مي كنند و در يك ظهر تابستاني تني به آب مي زنند و فارغ از گرماي 
هوا زير باد خنك كولر زندگي مي كنند. اما در مقابل منطقه اي ديگر در 
همان شهر وجود دارد كه حتي آبي براي آشاميدن هم ندارند. تمام اين 
شرايط كه تاكنون گفته شد، توصيفي از وضعيت شهر ياسوج در استان 
كهگيلويه و بويراحمد است كه اين روزها با سياست گذاري هاي سليقه اي 
مسئولان، مردم را گرفتار كرده  اس��ت. به طوري كه منطقه بالاشهر از 
22ساعت آب شرب برخوردار است و منطقه پايين دست همين شهر، 
تنها 2ساعت آب دارد كه حتي كفاف نياز روزانه مردم را هم نمي دهد. از 
همين رو هر روز، از پير، جوان، زن و مرد بايد با دبه به سمت بالاي شهر 
حركت كنند تا بتوانند حداقل نيازشان به منابع آبي را تأمين كنند. گويي 
تمام منابع آبي پرآب ترين شهر كشور فقط حق قشر خاصي از مردم است 
كه از 24 ساعت شبانه روز، 2 ساعت آب منطقه شان قطع  شود تا لطفي 

به منطقه پايين دست كنند و آنها را از قحطي آب نجات دهند. 
   آب هست، مديريت آب كجاست؟

حالا با اين تفاس��ير كه گفته شد، آب در شهر ياس��وج هست، اما جاي 
مديريت منابع آبي خاليس��ت و مردم تنها از سياست گذاري سليقه اي 
مس��ئولان رنج مي برند. در اين خصوص يكي از اهالي شهر ياسوج كه 
خطوط چهره وي نشان دهنده سن و سال او است، مي گويد كه انگار به 
60- 50 سال پيش بازگشته ايم، زماني كه مركز استاني نبود و مردم براي 
تأمين آب به دنبال سرچشمه ها مي رفتند.  مرد جوان ديگري درحالي 
كه دبه چند ليتري آب را در دست دارد، با چهره اي خسته از ساعت  ها 
گشتن دنبال آب مي گويد: »دلمان خوش است در شهر زندگي مي كنيم 
اما آب خوردن هم نداريم بايد برويم از پارك هاي آن سر شهر براي زن و 
بچه هايمان آب بياوريم.« اهالي منطقه جمعه بازار، فلكه جهاد، مسكن 
مهر و محلات اطراف آن اظهار مي كردند كه تنها جيره آبي آنها در طول 
24 ساعت، 2 ساعت است و برخي از مناطق شهر ياسوج نيز اذعان دارند 
كه شب ها آبشان قطع مي شود اما بالاشهري ها مي گويند كه به ندرت 

قطعي آب دارند و اگر باشد تنها دو ساعت در طول شبانه روز است. 
   بهانه تراشي هاي مسئولان تمامي ندارد

حالا با اين شرايط كه كاس��ه صبر مردم پايين دست لبريز شده است، 
مس��ئولان آب و فاضلاب ش��هري هر بار دنبال بهان��ه اي براي توجيه 
جيره بندي ناعادلانه آب اين شهر هستند. به طوري كه علي لدني نژاد، 
 مديرعامل آب و فاضلاب شهري ياسوج ضمن تأييد جيره بندي آب در 
برخي از مناطق و ساعتي شدن آب مي گويد: »انشعابات غيرمجاز عامل 
بخشي از كمبود آب شرب شهر است.« وي همچنين از مردم مي خواهد 
كه براي جلوگيري از ادامه قطع��ي آب، در مصرف صرفه جويي كنند.  
سيد يعقوب فرجي، معاون آب و فاضلاب شهري استان نيز نبود تانكر 
ذخيره آب را عامل قطعي معرفي مي كند تا سرپوشي روي جيره بندي 
ناعادلانه در مناطق مختلف شهري بگذارد. طي پيگيري هاي خبرنگار 
»جوان«، غلام محمد زارعي، نماينده مردم بويراحمد در مجلس شوراي 
اسلامي نيز به طور كامل وجود اين معضل را در شهر ياسوج رد مي كند و 

مي گويد: »شايد اين معضل تنها به يك كوچه ختم شود.« 

وضعيت فروچاله هاي ميناب قابل جبران نيست 
براي مهار فروچاله هاي دشت ميناب    هرمزگان
راهكار فراگير و جامعي وجود ندارد و 
تنها راهكار جلوگيري از پيشرفت و گسترش بيشتر فروچاله هاي 
دشت بحران زده ميناب اس�ت و اين وضعيت قابل جبران نيست. 
مجتبي پاك پرور، عضو انجمن بين المللي علوم خاك با عنوان كردن مطلب 
فوق گفت: دشت  ميناب بر اثر برداشت بي رويه و خالي شدن سفره هاي آب 
زيرزميني و انتقال آن به بندرعباس با هجوم فرو چاله هاي خطرناك مواجه 
شده است.  وي عنوان كرد: كيلومترها در دش��ت ميناب حركت كرديم و 
متوجه شديم نخلستان ها به گورستان تبديل شده و جاي خود را با درختان 
مهاجم جابه جا كرده اند.  عضو هيئت علمي بخش حفاظت خاك و آبخيزداري 
مركز تحقيقات و آموزش كشاورزي و منابع طبيعي فارس اظهار كرد: مشكل 
بي آبي و حفر چاه هاي فراوان علاوه بر كاهش شديد ذخاير آب زيرزميني باعث 
فشرده شدن لايه هاي خاك، پايين رفتن سطح ايستايي آب هاي زيرزميني 
و در نتيجه پيدايش پديده خطرناك فرو چاله ها در سطح دشت هاي ميناب 
شده است.  وي تصريح كرد: اطلاعات به دست آمده از وضعيت بحراني دشت 
ميناب نشان مي دهد اين بحران در پي برداشت بي رويه از منابع آب زيرزميني 
شكل گرفته و فروچاله ها و فرونشست زمين در شهرستان ميناب ماحصل 
اين رخداد بوده است كه نسبت به اين موضوع بايد تصميم گيري جدي شود.  
پاك پرور گفت: استفاده بي رويه از آب و ذخاير زيرزميني سبب شده است 
كه دشت  ميناب بميرد و خاك اين دشت  فرسايش يابد و اين فرسايش خاك 

يكي از دلايل به وجود آمدن فروچاله ها هستند. 

 پ�روژه س���اخت خ��ط ريل�ي 
ميانه– اردبيل در سال13۸4 شروع 
شده و در مدت 10سال تا سال13۹4 
در حدود 300ميليارد تومان هزينه 
برداشته اس�ت. پروژه اي كه طبق 
وعده رئيس دولت قرار بود تا سال 
۹5 به بهره برداري برسد اما برخي 
كارشناسان معتقدند با شرايط فعلي 
تا چهار دهه ديگر نيز نمي توان به 

افتتاح آن اميدوار بود


